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Referat 

1. Velkomst og kort status på aktuelle sager 

Overborgmesteren Sophie Hæstorp Andersen bød velkommen 

til mødet, og orienterede om aktuelle sager:  

- Thomas Woldbye, tidligere administrerende direktør for 

CPH-Lufthavn har fået nyt job, og er derfor stoppet i Er-

hvervsrådet. 

- Erhvervsrådet har givet bemærkninger til forvaltningernes 

arbejde ifm. medlemsforslaget stillet i Borgerrepræsentatio-

nen om kortlægning af barrierer og løsningsforslag for 

udenlandsk arbejdskraft. Forslaget behandles politisk frem 

til årsskiftet. 

- Erhvervskonferencen, der skulle være afholdt i september 

måned, bliver i stedet afholdt den 16. januar 2024, og Er-

hvervsrådet vil snart modtage mere information herom.  

Oplæg om Budget 2024 på erhvervsområdet 

Plandirektør Nanna Westerby Jensen holdt et kort oplæg om 

Budget 2024 ift. indsatser på erhvervsområdet. Der er blandt 

andet afsat midler til at skaffe mere arbejdskraft, understøtte 

iværksætteri, markedsføring og tiltrækningsindsatser ift. uden-

landsk arbejdskraft, midler til events og til hovedstadens turisme 

samt midler til involvering af virksomheder i høring af borgere i 

udviklingen af klimaplanen.  

2. Oplæg om status på byggesager 

Teknik- og Miljøborgmesteren orienterede om status på bygge-

sager. Det er et område, der fylder meget i forvaltningen. Der 

har været særlig fokus på sagspuklen for sager med nationale 

servicemål, som nu er blevet afviklet. En almindelig byggetilla-

delse ligger således nu ca. 100 dage i forvaltningen, fra den er 

indgivet af borgeren/virksomheden, til der er truffet afgørelse.  

Erhvervsrådet kvitterede for oplægget, og er glade for den posi-

tive udvikling. 

 

3. Temadrøftelse om KK’s Klimaplan 2035 

Teknik- og Miljøborgmesteren holdt oplæg om Københavns 

Kommunes kommende Klimaplan 2035. 
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Borgerrepræsentationen har vedtaget tre pejlemærker for den 

nye klimaplan; 1) En halvering af CO2-udledninger forbundet 

med borgernes forbrug i 2035, 2) En halvering af CO2-udled-

ninger fra offentlige indkøb i 2030 og 3) Københavns Kom-

mune skal være klimapositiv med indregning af CO2-udlednin-

ger forbundet med biomasse. Fokus for den nye klimaplan er 

derfor nedbringelsen af de forbrugsbaserede udledninger, her-

under borgernes.  

Der er i arbejdet med klimaplanen fokus på hele værdikæden, 

herunder også adfærdsforskning og kommunikation.  

Teknik- og Miljøborgmesteren oplyste, at Københavns Kom-

mune ønsker at samarbejde med borgere, virksomheder og 

forskningsinstitutioner for herigennem at finde en løsning for, 

hvordan vi skal arbejde på en ny måde, som kræver nye indsat-

ser. Borgmesteren oplyste, at partnerskaber er helt afgørende 

og nævnte bl.a. allerede veletablerede og interessante partner-

skaber på både tekstilområdet, fødevareområdet og i arbejdet 

med energispring.  

 

Efter præsentationen blev Erhvervsrådet opdelt i grupper og 

drøftede følgende spørgsmål: 

1. I hvilke værdikæder vurderer I, at der er konkrete potentia-

ler og muligheder for at opnå klimaeffekter i samspil? 

2. Hvilken form for partnerskab/samarbejde vil I kunne se jer 

selv i? Hvilken rolle ser I erhvervslivet spille i samarbejdet 

med Københavns Kommune om realisering af Klimaplan 

2035?  

3. Hvad forventer I af kommunen for at kunne bidrage til ud-

viklingen og implementering af klimaplanen 2035? 

 

Opsamling af hovedsynspunkterne i drøftelserne i plenum: 

- Københavns Kommunes rolle(r) blev italesat; kommunen 

kan tage en faciliterende rolle og sætte fagligheder sam-

men. Derudover mente rådet, at kommunen skal bruge 

sin størrelse til at påvirke Christiansborg og KL, idet der 

ligger nogle lovgivningsmæssige barrierer på dette om-

råde. 

- Rådet efterlyste en større gennemsigtighed; hvad kan og 

må kommunen. Der blev i den forbindelse også snakket 

om at kigge på incitamentsmodeller. 

- Det blev drøftet, om man kan lave et ”Fast track”, så man 

som leverandør eller bygherre kan komme foran i køen, 

hvis man efterlever bæredygtige tiltag. 

- Det blev drøftet, om man kan ændre kravene ved udbud, 

så disse har et mere bæredygtigt fokus – fx stille krav til 

ikke at bruge fossile køretøjer eller kigge på efterlivet af de 

indkøbte produkter. Det blev i den forbindelse også fore-

slået, at der ikke kun kigges på CO2 men også affald, res-

sourcer og biodiversitet. 
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- ’Greenwashing’ blev italesat, fordi mange virksomheder 

frygter, at de kommer til at gøre noget forkert og de tør 

derfor ikke brande bæredygtige produkter. 

- Det blev nævnt, at Københavns Kommune bør gå forrest 

og sætte pantstationer op til pant på take away. 

- Det blev nævnt, at Københavns Kommune skal fokusere 

på sine narrativer – og lave nye narrativer. Fx at borgerne 

bor på mindre plads og dermed bor mere bæredygtigt 

samt italesætte hele affaldsområdet; før brændte vi affald, 

nu genbruger vi det. 

- Der skal være større gennemsigtighed i værdikæderne, så 

det bliver nemmere at bidrage, og så virksomhederne 

ved, hvem de skal handle med. 

- Erhvervsrådet nævnte, at København tidligere har haft 

gode narrativer, som har været med til at gøre København 

kendt – fx cykelindustrien, Strøget, området omkring hav-

nen mv. Erhvervsrådet foreslog, at Københavns Kom-

mune skal finde ud af, hvad det næste narrativ kan være 

og nævnte i den forbindelse, at dette med fordel kan være 

vores affaldssorteringssystem. 

- Det blev nævnt, at man i snakken om klimakrisen også skal 

have fokus på miljøkrisen og biodiversitetskrisen.  

- Erhvervsrådet udtrykte behov for flere tværfaglige fora, 

hvor også studerende, startup-virksomheder og myndig-

heder deltager.  

 

4. Opsamling og evt.  

Overborgmesteren takkede for et godt møde med gode drøftel-

ser og input. Næste møde finder sted i foråret 2024, som Er-

hvervsrådet vil blive indkaldt til i starten af året.  

 


